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رئیس جمهور با بیان اینکه از مردم تقاضا می کنم 
در کنار واکسیناسیون، شیوه نامه های بهداشتی را 
هم با دقت رعایت کنند، گفت: مسئولان مربوطه در 
روند بازگشایی مدارس، دانشگاه ها، ورزشگاه ها و 
نماز جمعه، باید برنامه ریزی ها و نظارت های لازم را 

انجام دهند تا سلامت مردم به خطر نیفتد.
به گزارش تجارت نیوز، ســید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
دیروز شــنبه در جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به 
دســتاوردهای مهم در تولید و واردات واکســن کرونا، گفت: 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی باید از واکسن تولید 
شرکت های داخلی حمایت کند تا محصولات  آنان با کیفیت 

لازم به بازار عرضه شود.
رئیس جمهور با قدردانی از کشورهایی که در ارسال واکسن به 
ایران همکاری می کنند، گفت: از همه کشورهایی که واکسن 
ارسال کرده اند به ویژه از کشور چین صمیمانه قدردانی می کنم 
و معتقدم اینگونه همکاری های انسان دوستانه همواره باید بین 

کشورهای دوست و منطقه ادامه پیدا کند.

رئیسی با بیان اینکه ادامه راه مقابله با بیماری کرونا نیازمند 
تدوین نقشه راه جامع است، گفت: در این نقشه راه باید همه موارد 
بهداشتی، اجتماعی، اقتصادی و درمانی به طوردقیق لحاظ شود تا 

با روشن کردن وضع آینده، ما را از اقدامات انفعالی در برابر شیوع 
بیماری خارج کند.رئیس جمهور با تاکید بر اینکه واکسیناسیون 
از راه های پیشگیری است اما کافی نیست، گفت: عادی انگاری 

می تواند تبعات خطرناکی داشــته باشد بنابراین از مردم تقاضا 
می کنم در کنار واکسیناسیون، شیوه نامه های بهداشتی را هم با 
دقت رعایت کنند.رئیسی با اشاره به لزوم رعایت کامل اصول 
بهداشتی در روند بازگشایی مدارس، دانشگاهها، ورزشگاهها و 
نماز جمعه، گفت: مسئولان مربوطه در روند این بازگشایی ها باید 
برنامه ریزی ها و نظارت های لازم را انجام دهند تا سلامت مردم 
به خطر نیفتد.رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت اقناع  افکار عمومی 
و اطلاع رسانی به موقع و دقیق در زمینه بیماری کرونا، گفت: 
سیاســت ما در این مورد اقناعی است نه اجباری و بر این باور 
هستیم که با تبیین و روشنگری می توان اعتماد مردم را جلب و 
آنان را همراه کرد.رئیسی همچنین پاسخگویی به شبهات مطرح 
در فضای مجازی درباره درمان کرونا را ضروری دانست و گفت: 
دانشگاه های علوم پزشکی باید بخشی را برای پاسخ علمی و 

منطقی به شبهاتی که مطرح می شود، اختصاص دهند.
رئیس جمهور با تاکید مجدد بر کنترل دقیق ورود و خروج در 
مرزها و فرودگاه های بین المللی کشور، اظهار کرد: استانداران 
استان های مرزی و مسئولان مربوطه باید ورود و خروج از کشور 

را به دقت کنترل کنند و ورود به کشور حتما با واکسیناسیون 
همراه باشد. او با اشاره به اینکه کاهش محدودیت های کرونایی 
باید با ضوابط همراه باشد، گفت: سیر نزولی بیماری با اجرای 
طرح شهید سلیمانی، آموزش عمومی و رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی از شرایط کاهش محدودیت ها است که باید به آنها 
توجه شود.براساس اعلام پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
رئیسی توجه به آموزش عمومی را در کنار اطلاع رسانی دقیق 
و مستمر ضروری دانســت و گفت: دانشگاهیان و صاحبان 
تریبون نقش مهمی در این زمینه دارند و در زمینه اثربخشی 
واکسن، لازم است مراکز علمی و دانشگاهی به طور مستمر 
رصد علمی و پژوهشــی کنند؛ چرا که اقدامات آینده منوط به 
نتایج این پژوهش ها است.رئیس جمهور همچنین با قدردانی 
از همکاری های گســترده و سازنده ناجا با ستاد ملی مقابله با 
کرونا گفت: نیروی انتظامی اقدامات انتظامی، امنیتی و اجتماعی 
سازنده ای در سراسر کشور دارد و همکاری های مفیدی با ستاد 
ملی مقابله با کرونا دارد که از تلاش همه این عزیزان قدردانی 

می کنم.

رئیسی: بازگشایی ها با برنامه ریزی و نظارت لازم باشد

محمدعلی نمازی عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی

اسم طرح مجلس باید به »محدودسازی کاربران فضای مجازی« تغییر پیدا کند
یک عضو شــورای مرکزی حــزب کارگزاران 
سازندگی گفت: نماینده ای می گفت چقدر فحش 
از مخالفان طرح صیانت خورده اســت، چرا این 
عزیزان خودشان را در این موقعیت قرار می دهند 

که مورد توهین واقع شوند.
محمدعلی نمازی در گفت وگو با ایلنا، درباره طرح صیانت از 
کاربران در فضای مجازی و ایراداتی که به این طرح گرفته 
می  شــود مبنی بر این که با اجرایی شدن این مساله نقض 
حقوق شــهروندی صورت خواهد گرفت و دیگر آزادی بیان 
و گردش آزاد اطلاعات که مدنظر جامعه است، اتفاق نمی افتد 
و یا کســب وکارها که در روزهای اوج کرونا با وجود فضای 
مجازی رونق داشتند با مشکلاتی رو به رو خواهند شد، گفت: 
از چند جنبه باید این قضیه را دید، آن هایی که در مجلس، قوه 
قضائیه و برخی از نهادها حضور دارند، به وظایف شان از جمله 
به حقوق متقابل دولت و ملت در معنای عام کلمه آشنا نیستند 
و یا اگر آشنا هستند و عمداً می خواهند که حقوق شهروندی را 
محدود کنند و از بین ببرند، این کار تجاوز به حقوق ملت و از 

آثار خودمحوری است.

وی تاکید کرد: ســوال اینجاســت که چرا این ها دقت به 
فرمایشات رهبری نمی کنند و نمی دانند لطمه زدن به حقوق 
شــهروندی چه تبعاتی دارد؟ به این عزیزان توصیه می کنم 
حداقل مذاکرات قانون اساسی را بخوانند و گوش دهند، آنجا  
مشاهده خواهند کرد خبرگان انقلابی و تدوین کنندگان قانون 
اساسی مرادشــان از اصول  این قانون چیست؟ بروند درباره 
گردش آزاد اطلاعات، حق آزادی بیان و برگزاری اجتماعات، 
چرخش قدرت و دموکراسی در مراجع صالح قضایی و دعاوی 
بخوانند که چرا و به چه منظور تدوین شده است تا هم خودشان 

را در مظان اتهام قرار ندهند و این که اتهام به نظام نزنند.
نمازی گفت: افرادی که چنین مســائلی را مطرح می کنند 
به عرف جهانی و بین المللی نگاه کنند این که رفتارهای شان 
با ســایر کشــورهای دموکراتیک چه تفاوتی دارد؟ بسیاری 
از رفتارهای مهــم اجتماعی  ما در تضــاد رفتار دولت های 
دموکراتیک است! در دنیا به هیچ عنوان این حرف ها نیست 
که دائما در نخ زندگی مردم باشند، نگران انحراف شان و جهنم 
رفتن شان باشند. اصلًا بزرگان دینی ما گفتند امور شخصی 
افراد به خودشان مربوط اســت؛ اگر فردی خانه اش ماهواره 

استفاده می کند  به کسی مربوط نیست، شخصی می خواهد 
از تلفن همراهش استفاده کند می تواند و ارتباطی به ما ندارد. 
بنابراین اگر نگرانی وجود دارد؛ به سلامت برنامه ها کمک کنند 

اگر نمی توانند، مانع برای زندگی مردم نشوند.
وی ادامه داد: دوستان خودشان را مقایسه کنند و ببینند در 
دنیا چه خبر است، اصلًا با همین کشورهای همسایه خودمان 
مقایســه کنند. در کشور عربســتان دختر نوجوان ما مدال 
مسابقات وزنه برداری گرفت، عربستانی که برای خانم ها هیچ 
حقی قائل نبود و یا در بحث تماشای فوتبال توسط خانم ها، 
زمانش که می رسد برای این که این اتفاق نیفتد، قید تماشاگر 

تیم  ملی را می زنند! 
این فعال سیاسی تاکید کرد: تکنولوژی باعث کسب و کار 
بسیار شده است، در زندگی اقتصادی خانوارها نقش بسزایی 
پیدا کرده است، بسیاری از زندگی ها امروز با این تکنولوژی 
می چرخد علاوه بر آن به خود دولت و حکومت چقدر کمک 
می کند تا بتواند امورش را اداره کند. مثلا در اطلاع رســانی 
واکسیناسیون چه کمک هایی که این فضا نکرد، با این اوصاف 
چرا می خواهند هم ملت را از لحاظ معیشتی در تنگنا قرار دهند 

و هم خودشان را از یکسری چیزها محروم کنند.وی ادامه داد: 
مشاهده می کنیم در فضای مجازی جریان اصولگرا بیشتر از 
اصلاح طلبان از این فضا و شبکه های اجتماعی استفاده می کند، 
آن ها بیشتر گروه و اعضا دارند و هر تهمتی می خواهند به هر 

کسی می زنند و جواب کسی را هم نمی دهند! 
این عضو شــورای مرکــزی حزب کارگزاران ســازندگی 
خاطرنشان کرد: توجه داشته باشید ما نمی توانیم با تکنولوژی 
بجنگیم در این زمینه هم تجربه داریم، مگر با ویدئو، ماهواره 
نتوانســتیم بجنگیم؟ با اینترنت و شبکه های مجازی هم 
نمی شــود بجنگیم بنابراین نباید آبــروی خودمان را ببریم. 
نماینده ای می گفــت چقدر فحش از مخالفان طرح صیانت 
خورده است، چرا این عزیزان خودشان را در این موقعیت قرار 

می دهند که مورد توهین واقع شوند؟
وی ادامه داد: نمایندگان مجلس چرا نام دروغ روی طرح و 
مصوبه ای که تهیه کرده اند، می گذارند؟ روی این طرح اسم 
»صیانت از حقوق کاربران« گذاشته اند درحالی که کارکرد این 
طرح صیانت از حقوق کاربران نیست، بلکه ضد آنها است! باید 
اسم طرح به »محدودسازی کاربران« تغییر پیدا کند و باز هم 

تکرار می کنم چرا وارد زندگی شخصی می شوید؟ می گویید 
این موارد باعث انحراف است؟ مگر مردم صلاح خودشان را 

نمی دانند؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: اتفاقا از ظرفیت های 
فضای مجازی برای پر کردن اوقات فراغت می توان استفاده 
کرد، چراکه دولت ها یک وظیفــه دارند برای اوقات فراغت 
جامعه فکری کنند، قطعا به واسطه همین فضا و شبکه های 
مجازی می توان برنامه های بســیاری را درســت و اوقات 
فراغت مردم را پر کرد حضــور مردم در فضای مجازی که 
تنها به مسائل انحرافی ختم نمی شود. این فضا می تواند عامل 
آموزش های صحیح  تاریخ، فرهنگ، قوانین، مقررات، حقوق 
شهروندی و آگاهی باشد.وی ادامه داد: گفته می شود فضای 
مجازی را خودمان می خواهیم به وجود بیاوریم، بسیار خوب 
این را کار انجام دهند اما این فضایی که وجود دارد را تعطیل 
نکنند و بگذارند یک رقابتی وجود داشته باشد، کشور در سایه 
یک رقابت در عرصه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی 
پیشرفت خواهد کرد؛ وارد شوید و رقابت کنید جایی را نبندید و 

در کنارش محصول خودتان را ارائه دهید.

رئیس جدید صندوق توسعه ملی:
 منابع صندوق توسعه ملی نباید صرف حل 

مشکلات بودجه ای دولت شود
رئیس صندوق توسعه ملی گفت: منطق اساسنامه صندوق توسعه بر انتقال ثروت به 
آیندگان استوار است. لذا منابع و ثروت این صندوق نباید به دلیل مشکلات اقتصادی 

در سایر بخش ها مانند بودجه کاهش پیدا کند.
به گزارش مهر، مهدی غضنفری رئیس جدید صندوق توسعه ملی صبح امروز در مراسم معارفه خود 
که با حضور مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار شد گفت: صندوق های ثروت ملی 
سال هاست که در همه کشورها ایجاد شده اند. برای نمونه طبق آخرین آمار، در سال ۲۰۱۸ حدود ۸۱ 
صندوق ثروت ملی در ۵۰ کشور شکل گرفته است. گاهاً برخی کشورها بیش از چند صندوق ثروت ملی 
تشکیل داده اند. برای نمونه آمریکا ۸، چین ۵ و روسیه ۲ صندوق مخصوص این امر ایجاد کرده است. از 
دید هدف وجودی، سه نوع صندوق در دنیا وجود دارد. صندوق های ثروت نوع اول تثبیتی هستند؛ یعنی 
اهرمی برای تثبیت اقتصاد به حساب می آیند و در مواقع نیاز به کاهش کسری بودجه کمک می کنند. 
نوع دوم این صندوق ها، توسعه ای است؛ یعنی بدون توجه به وضعیت بودجه صرفاً از طرح های توسعه ای 
حمایت می کنند. نوع سوم نیز صندوق هایی هستند که برای تسهیل انتقال ثروت بین نسلی تشکیل 
شده اند. آمارها نشان می دهد بیش از ۵۰ درصد صندوق ثروت های دنیا، صندوق آیندگان هستند. بدین 
معنا که هیچکس نمی تواند از منابع آن برای بودجه کشور استفاده کند.وی ادامه داد: این صندوق ها، به 
لحاظ منابع ورودی نیز سه دسته هستند. دسته اول ورودی کالایی دارند مانند نفت و فرآورده های آن. 
دسته دوم ورودی کالایی دارند اما کالاهایی بجز نفت و فرآورده های نفتی. اما دسته سوم صندوق هایی 
هستند که مازاد بودجه خود را در این صندوق سرمایه گذاری می کنند. با توجه به این دسته بندی، شاید 
بتوانیم انفال را در درآمدهای این سازمان دخیل کنیم. در میان صندوق های ثروت ملی در دنیا، صندوق 
کشور ما مقام ۲۳ را کسب کرده است.غضنفری اظهار کرد: بر این اساس، ما باید برای ورودی، خروجی 
و فرایندهای داخلی صندوق توسعه ملی برنامه های مشخصی تدوین کنیم. در حال حاضر منابع صندوق 
توسعه ملی ترکیبی از سه مورد ذکر شده است. البته منطق اساسنامه این صندوق بر هدف انتقال ثروت 
به آیندگان استوار است. لذا منابع و ثروت این صندوق نباید به دلیل مشکلات اقتصادی در سایر بخش ها 
مانند بودجه کاهش پیدا کند. بنابراین لازم است که روی متنوع سازی ورودی ها و ایجاد منابع درآمدی 
پایدار بجز فروش نفت برنامه های کافی تنظیم شود. متنوع سازی هزینه ها و افزایش سرعت بازگشت 
مطالبات نیز در برنامه های ما حائز اهمیت است.وی افزود: استقلال مدیریت حساب ها از بانک مرکزی، 
اســتفاده از خط اعتباری بانک ها در اعطای تسهیلات صندوق، پیگیری وصول مطالبات صندوق از 
بانک های عامل، توسعه روابط بین الملل میان صندوق ها، ترکیب منابع صندوق با منابع شرکت های 
بزرگ صادراتی و کمک بیشتر به فعالیت های صادراتی از جمله برنامه های مهم بنده برای صندوق توسعه 

ملی در سال های آینده است.

سیگنال خطرناک بورس برای دلار و طلا!
اونس جهانی طلا در بازار دیروز به ۱۷۶۷دلار رسید. قیمت طلا ۱۸ عیار در سایت 

اتحادیه طلا یک میلیون و ۱۴۱هزار تومان اعلام شد.
به گزارش تجارت نیوز، در بازار دیروز اونس جهانی طلا به ۱۷۶۷ دلار رسید. در سایت اتحادیه طلا 
تهران قیمت طلا ۱۸ عیار یک میلیون و ۱۴۱ هزار تومان اعلام شد.قیمت سکه طرح جدید ۱۱ میلیون 
و ۵۷۰ هزار تومان اعلام شد. این قیمت در سایت اتحادیه طلا در صورتی اعلام شده است که سکه در 

بازار آزاد در کانال ۱۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان قیمت خورده است.
در هفته گذشته بیش از ۳/۷ هزار میلیارد تومان سرمایه حقیقی ها از بازار سهام خارج شده که این رقم 

بیش از سه برابر نسبت به هفته قبل از آن رشد داشته است. مقصد جدید این پول ها کجا خواهد بود؟
افت شش درصدی شاخص کل در هفته گذشته همراه با نزولی بودن دیگر بازارها بوده است. با این 
حال وضعیت دیگر بازارها به وخامت بازار سهام نبوده است. در هفته گذشته که شاخص کل بورس بیش 
از شش درصد افت داشت، قیمت دلار سه درصد و قیمت طلا ۱/۵ درصد ارزان شد. در عین حال آنچه 
مهمتر به نظر می رسد خروج پول حقیقی ها از بازار سهام است. در هفته گذشته بیش از ۳/۷ هزار میلیارد 
تومان سرمایه حقیقی ها از بازار سهام خارج شده که این رقم بیش از سه برابر نسبت به هفته قبل از آن 
رشد داشته است. مقصد جدید این پول ها کجا خواهد بود؟ اگر قرار بر این باشد که بخشی از این نقدینگی 
به سمت بازارهای موازی حرکت کنند احتمالا در روند قیمت دلار و طلا اثرگذار خواهد بود.درباره خروج 
پول از بورس اقتصادنیوز گزارش داده بود که در پایان هفته قبل رکورد خروج پول حقیقی برای هشت 
روز متوالی ثبت شد. در مجموع کل هفته سه هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد 
و میانگین روزانه خروج پول حقیقی ۷۴۰ میلیارد تومان بود که نسبت به هفته پیشین رشد ۲۱۵ درصدی 
داشته است. در هشت روز کاری اخیر در مجموع چهار هزار و ۷۸۱ میلیارد تومان نقدینگی حقیقی از 
بازار خارج شده است.آیا ممکن است پول های سرگردان و خارج شده از بازار سهام به سمت دیگر بازارها 

حرکت کنند یا مجددا به بازار سهام بازخواهند گشت؟

کشتی های چینی وارد بنادر ایران نمی شوند
عضو هیات مدیره کانون موسسات حمل و نقل اظهار داشت: در حال حاضر تمام 
کشتی های خارجی به صورت یک سفره وارد کشور می شوند اما خطوط کانتینری 
منظم و معتبر خارجی این ریسک را نمی پذیرند، حتی شرکت های چینی و لاینرهایی 

مانند کاسکو هم وارد بنادر ایران نمی شوند.
مسعود دانشمند در گفت وگو با ایلنا با اشاره به محدودیت های تردد لاینرهای خارجی در بنادر ایران 
به دلیل تحریم ها اظهار داشت: با تشدید تحریم ها علیه ایران لاینرهای خارجی دیگر به ایران نمی آیند. 
تعداد بسیاری از بنادر ایران از جمله بندر عباس، بندر امام خمینی، بندر بوشهر و ... تحریم هستند و تنها 
بندر چابهار مستثنی از تحریم ها شده است. بنابراین کشتی هایی که در این بنادر پهلو بگیرند باید ریسک 
ورود به لیست تحریم ها را قبول کنند.وی با بیان اینکه کشتی های خارجی در صورت پهلوگیری و انجام 
عملیات تخلیه و بارگیری در بنادر ایران  مشمول تحریم های ثانویه امریکا می شوند، گفت: به همین دلیل 
در حال حاضر تمام کشتی های خارجی به صورت یک سفره وارد کشور می شوند اما خطوط کانتینری 
منظم و معتبر خارجی این ریسک را نمی پذیرند و حتی شرکت های چینی و لاینرهایی مانند کاسکو هم 
وارد بنادر ایران نمی شوند.عضو کانون موسسات حمل و نقل با تاکید بر اینکه تنها کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران است که بار ایران را به طور عمده جابه جا می کند، ادامه داد: لاینرهای خارجی بار ایران را 
در بنادری مانند دوبی و ... تخلیه می کنند و کشتی های ایرانی این بار را از بنادر دوبی به بنادر کشورمان 
منتقل می کند.دانشــمند افزود: به همین دلیل در سال چیزی ۵ میلیون کانتینر از طریق دوبی برای 
ایران عملیات تخلیه و بارگیری می شود.وی همچنین درباره وضعیت بندر چابهار پس از تحولات اخیر 
افغانستان در رقابت با بنادر پاکستان اظهار داشت: اخیرا اعلام شده انتقال کالای هندی از طریق مرزهای 
پاکستان به افغانستان ممنوع است. بنابراین هندی ها نمی توانند کالاهایشان را از مرزهای زمینی به 
افغانستان و پاکستان منتقل کنند، بنابراین هندی ها ناچار هستند برای تبادلات خود از چابهار استفاده کنند.

عضو کانون موسسات حمل و نقل ادامه داد: از سوی دیگر هنوز وحدت رویه کامل در افغانستان به 
وجود نیامده است که بتوانند به سمت بندر کراچی و گوادر بروند. همچنین این بنادر هم ظرفیت کامل 
و بالایی ندارند به یکباره به نیازهای جمعیت ۳۰ میلیون نفری افغانستان پاسخ دهند.وی با تاکیدبر اینکه 
ایران باید از این فرصت استفاده کند، افزود: در کشورمان باید بر روی پسکرانه ها سرمایه گذای کنیم و 
حمل و نقل جاده ای و ریلی را برای اتصال بندر به مرز افغانستان استاندارد سازیم که هنوز این اقدامات 
انجام نشده است.  دانشمند گفت: تجار افغان که ساکن دوبی هستند، اجناس و محموله هایشان را یا باید 
از طریق بندر کراچی یا چابهار به افغانستان برسانند که البته بخشی هم از بندر عباس به افغانستان منتقل 
می شود. از سوی دیگر دولت افغانستان هم به درامد نیاز دارد و ناچار است که محصولات خود را از چابهار 
صادر کند بنابراین فعلا نمی توانند چابهار را دور بزنند چراکه جایگزنی ندارند و بندر گوادر نمی تواند تمام 

نیاز جمعیت ۳۵ میلیونی افغانستان را تامین کند.

ضرغامی خبر داد
امهال وام کرونا تا پایان ۱۴۰۰

عزت الله ضرغامی با اعلام عضویت وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی در ستاد ملی مدیریت کرونا، از امهال وام کرونا تا پایان سال ۱۴۰۰ خبر داد.

به گزارش ایسنا، عزت الله ضرغامی در توئیتر خبر داد: »در ستاد کرونا عضو شدم. در جلسه دیروز استمهال 
وام های دریافتی مراکز گردشگری تا پایان ۱۴۰۰ و مفاصاحساب مالیاتی آنان تا آخر آذرماه به تصویب رسید. 
»وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در اوایل تشکیل ستاد ملی کرونا به عنوان یکی از اعضا 
در جلسات حاضر می شد، اما تقریبا از میانه سال ۹۹ این عضو هیأت دولت به ستاد کرونا دعوت نشد. هرچند 
کارشناسان این وزارتخانه در کمیته های زیرمجموعه ستاد ملی کرونا عضویت داشته و پیگیر مطالبات بودند.
فعالان گردشگری معتقدند عضویت و حضور نداشتن وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
در صحن اصلی ستاد ملی کرونا، پیگیری بسیاری از مطالبات را به تعویق انداخته و حتی سوءبرداشت هایی 
را در به نتیجه رساندن و اجرای برخی مصوبات به وجود آورده است که از جمله آن ها وتو شدن صدور ویزای 
گردشگری در صحن ستاد ملی کرونا با وجود تایید در کمیته های زیرمجموعه های این ستاد بود که پس از 
یک سال پیگیری، به تازگی تصویب شده است.همچنین برخی فعالان گردشگری معتقدند ستاد ملی کرونا 
از ابتدای تشکیل، برنامه درستی برای سفرهای داخلی و تعیین پروتکل های بهداشتی در سفر و همچنین 
راه کاری برای جبران خسارت های واردشده به صنعت گردشگری نداشته و بدون دریافت نظر کارشناسی، 
تصمیم هایی را گرفته که خسارت مالی و جانی آن بیشتر بوده است. تاکید صرف بر »ممنوعیت سفر« و 
تعطیلی مشاغل گردشگری، بدون ارائه راه کار از جمله ایرادهایی بود که فعالان و صاحبان کسب وکارهای 

گردشگری به این ستاد وارد کرده اند.

 اختلاف قیمت ۱۲ تا ۱۷ هزار تومانی 
تخم مرغ تنظیم بازاری و آزاد!

قیمت هر شانه تخم مرغ در مغازه های سطح شهر تهران ۵۵ تا ۶۰ هزار تومان و 
در میادین میوه و تره بار ۴۳ هزار تومان است.

به گزارش ایسنا، بر اساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر تهران قیمت هرشانه تخم 
مرغ ۳۰ عددی به وزن دوکیلوگرم ۵۵ تا ۶۰ هزار تومان و هر عدد تخم مرغ نیز ۱۸۰۰ تا ۲۰۰۰تومان است.
در میادین میوه و تره بار نیز هر شانه تخم مرغ ۳۰ عددی تنظیم بازاری با قیمت ۴۳ هزار تومان به مصرف 
کنندگان عرضه می شود. این یعنی اختلاف قیمت هر شانه تخم مرغ در مغازه ها و میادین میوه وتره بار ۱۲ 
تا ۱۷ هزار تومان است.گفتنی است که فعالان صنعت طیور افزایش قیمت تخم مرغ در ماه های اخیر را 
ناشی از دلال بازی، شفاف نبودن سیستم توزیع،  عدم ابلاغ قیمت مصوب بر اساس افزایش هزینه های 
سال جدید،  بالا رفتن هزینه های تولید آب، برق، گاز، کرایه حمل و نقل و نظایر آنها،  حذف چندین میلیون 

قطعه مرغ تخم گذار از ابتدای سال و دستوری بودن قیمت ها می دانند.

اخبار کوتاه 

رئیس اتــاق بازرگانی ایران می گوید اگر 
برخی تصمیمات غلط در ســطح کلان 
اقتصاد ایران اصلاح نشــود، خطر رشد 
سرسام آور تورم کشور را تهدید خواهد 

کرد.
به گزارش ایســنا، بر اســاس گزارش مرکز آمار، 
نرخ تورم در اقتصاد ایران چند ماه گذشته را در عدد 
بالای ۴۰ درصد گذرانــده و در آخرین آمار عدد آن 
از مرز ۴۵ درصد نیز گذشته است. بسیاری از فعالان 

اقتصادی هشدار می دهند که در صورت اصلاح نشدن برخی رویه های کلان، لمس 
تورم های شدیدتر نیز ممکن خواهد بود.رئیس اتاق بازرگانی ایران در جلسه مشترک با 
اعضای کمیسیون جهش و رونق تولید مجلس، گفته: اگر نگاهی تاریخی به عملکرد 
دولت ها، با هر گرایش و رویکرد فکری نسبت به مسئله اقتصادی بیندازیم، درمی یابیم 
که برآورد اقدامات انجام شده از جانب آنها، نه تنها به حل مشکلات و مسائل اقتصادی 
کشور کمکی نکرده بلکه چالش هایش را افزون کرده است.او ادامه داد: در این میان، 
دولت سیزدهم، میراث دار بزرگ ترین بحران ها بوده و باید از تحریم و چالش های ارزی 
تا شیوع بیماری کرونا و مشکلات مهم در بخش منابع آبی و انرژی را چاره جویی 
کند.رئیس پارلمان بخش خصوصی ایران تأکید کرد: در وضعیت کنونی و در تنگنای 
مشکلات، هرگونه خطای راهبردی موجب افزایش حجم نقدینگی می شود و تورمی 
سرسام آور را برای آینده در پی خواهد داشت.او متذکر شد: در گذشته برای عبور از هر 
پیچ سخت، به اقدامات اورژانسی متوسل شدیم، درحالی که اقتصاد کشور، تصمیمات 
سخت و اصلاحات ریشه ای نیاز داشت. امروز اقتصاد کشور نه از منظر سیاست داخلی 
و نه در بحث سیاست خارجی، حرف اول را در کشور نمی زند و اولویت نخست هم 
نیست. همه این مسائل باعث می شود تا کشور به سراشیبی بحران فروافتد و رتبه آن 
در شاخص های جهانی، مکرر تنزل یابد.رئیس اتاق ایران بار دیگر به موضوع »تولید« 

و نیازهای این بخش اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
ســه قوه بر این مبحث مهم متمرکز هستند اما آیا 
آنچه تحت همین عنوان پیگیری می شود، کارآمدی 
و اثرگذاری کافی دارد؟ در کشــوری که با محدودیت 
منابع مواجه است، باید مشخص شود که آیا حمایت 
مادام العمر از بعضی بخش های تولیدی اثرگذاری لازم 
را ایجاد می کند یا نه و اینکه اساساً کدام بخش ها باید 
در اولویت حمایت ها قرار بگیرند؟ او ادامه داد: امروز همه 
به دنبال شناسایی واحدهای تولیدی هستند که به هر 
دلیل تعطیل شده اند؛ اما آیا فعال شدن آن کارخانه ای که محصولش به زودی حتی 
در بازار داخلی هم مصرف کننده ندارد، با منابعی که ارزشمند و توأمان محدود هستند، 
منطقی خواهد بود؟ آیا می شود بدون شناسایی عوامل توقف فعالیت یک واحد تولیدی، 
برای راه اندازی مجدد آن اقدام کرد؟ تقاضای ما این است که کمیسیون ویژه جهش 
تولید مجلس به این موضوعات توجه ویژه داشته باشد. شافعی در بخش دیگری از 
سخنانش به سیاســت های ارزی پرداخت و گفت: ۳۵ درصد کل صادرات توسط 
بخش خصوصی واقعی صورت می گیــرد و ۶۵ درصد دیگر که واحدهای دولتی، 
نیمه دولتی و خصولتی هســتند؛ در ۹۰ درصد موارد، مواد خام و یا نیمه خام را صادر 
می کنند. مشکل اینجاست که دولت ها به جای آنکه منابع ارزی را در اقتصاد ملی مورد 
استفاده قرار دهند و عرضه ارز را به نفع بخش های مولد افزایش دهند؛ فقط سیاست 
کنترل قیمت را در این بخش دنبال کرده اند. شافعی درباره نظام قیمت گذاری به عنوان 
یکی دیگر از موضوعات مهم و پر چالش در این ایام، عنوان کرد: بسیاری از اقدامات و 
تصمیمات در قالب شعار کنترل تورم مطرح می شود اما غایت آن رشد بهای تمام شده 
تولید بوده است. آیا منطقی است درحالی که قیمت نهاده های تولیدی افزایش می یابد، 
در ادامه زنجیره تولید، به صنعتگر و تولیدکننده دستور داده شود تا قیمت را ثابت نگاه 

دارد؟ اصلًا در چنین شرایطی، تولید ممکن و مقرون به صرفه خواهد بود؟

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: 
ضمن استقبال از سازندگانی که قصد 
دارند در طرح جهش تولید مســکن 
همکاری کنند، اولویت اصلی وزارت راه 
و شهرسازی کاهش قیمت تمام شده 
برای مردم است و البته منافع اقتصادی 

سازندگان را نیز لحاظ می کنیم.
محمود محمودزاده در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کرد: نظر ما درخصوص طرح جهش تولید و تامین 

مسکن، حداقل قیمت تمام شده برای مردم است. پروژه ها را صرفا به انبوه سازان 
محدود نمی کنیم و از چند طریق کارها جلو می رود. یکی از موارد، ساخت مسکن 
در شهرهای کمتر از ۱۰۰ هزار نفر توسط خود مردم است. مقداری که پروژه ها 

بزرگتر می شود به مجریان ذی صلاح واگذار می کنیم.
وی افــزود: از طرف دیگر رییس جمهور تاکید دارد که از ظریت تعاونی های 
مسکن استفاده شــود اما تعاونی هایی که خوشنام هستند و تجربه موفقی از 
قبل داشــته اند. معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در پروژه های بزرگ 
از انبوه سازان، پیمانکاران و تعاونی ها استفاده می کنیم گفت: انحصاری در این 
زمینه وجود ندارد. اگر گروهی می خواهد در این زمینه فعالیت کند ضمن استقبال 
صد در صدی از موضوع، اولویت وزارت راه و شهرسازی و دولت، کاهش قیمت 
تمام شده برای مردم است. اما منافع اقتصادی سازندگان را نیز در نظر می گیریم.

محمودزاده درباره قیمت واحدهای طرح جهش تولید مسکن گفت: چیزی که تا 
کنون در طرح اقدام ملی اعلام و بر اساس آن عمل می کنیم فهرست بهای نظام 
فنی و اجرایی کشور است که تعدیلها به آن تعلق می گیرد. مثل سایر پروژه های 
کشور که در بازار، ارزیابی و با حداقل قیمت ممکن اجرا می شود. تابستان سال 
گذشته نرخ ساخت واحدها متری ۲.۸ میلیون تومان در تعیین شد که تعدیلهای 

بعدی به آن تعلق می گیرد و ملاک قیمت تمام شده 
است.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
تاکید کرد: تا کنون ۵۳۴ هزار واحد به مرحله ساخت 
رسیده که حدود ۱۳۰ هزار واحد آن پلاکهایی است 
که به مردم واگذار شــده است. مابقی پروژه ها که 
حدود ۱۰ هزار پروژه را شامل می شود توسط انبوه 
ســازان، پیمانکاران، تعاونی ها و مردم عادی که به 

شکل گروهی واگذار شده در حال ساخت است.
وی خاطرنشــان کرد: در شــهرهای کمتر از ۱۰۰ هزار نفر و روستاها زمین 
می دهیم تا خود مردم بسازند. البته رایگان نخواهد بود بلکه اجاره ۹۹ ساله است. 
قانون اجازه نمی دهد انفال را رایگان واگذار کنیم. دلیلی هم ندارد که دســتگاه 
حمایتی، پرداخت یکجای قیمت مسکن را بپذیرد؛ زیرا اجاره سالیانه آن ناچیز 
است و تلاش می شود قیمت پایین بیاید شود. بنابراین هرجا در این طرح صحبت 

از زمین رایگان شد منظور اجاره ۹۹ ساله است.
بنابراین گزارش، روز ۱۵ مهرماه ۱۴۰۰ اعلام شد که ثبت نام برای واحدهای 
طرح جهش تولید مسکن از حدود ۱۰ روز دیگر آغاز می شود که هنوز شروع نشده 
است. تسهیلات در نظر گرفته شده برای این طرح ۴۵۰ میلیون تومان است که 
به سازندگان پرداخت می شود. با اینکه هنوز جزئیات اقساط و نرخ سود تسهیلات 
خانه های طرح جهش تولید مسکن برای دهکهای مختلف توسط بانک مرکزی 
اعلام نشده، یک نماینده مجلس مبلغ اقساط را ۳ میلیون و ۷۵۰ هزار تا ۵ میلیون 
تومان اعلام کرده است. وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده که تلاش می کند 
حداکثر کمک را به دهکهای یک تا سه داشته باشد. این کمکها می تواند شامل 
تقبل تمام یا بخشی از نرخ سود تسهیلات، زمین رایگان، خدمات مهندسی و 

عوارض صدور پروانه باشد.

خطر تورم سرسام آور در اقتصاد ایران!
رئیس اتاق بازرگانی ایران هشدار داد

خانه های طرح جهش تولید با حداقل قیمت ساخته می شود
معاون وزیر راه و شهرسازی:

»بازگشایی مدارس« عاملی برای شروع دوباره پاندمی کرونا
در حالی که چند قدم به بازگشــایی تدریجی مدارس 
مانده است، اما حواشی پیرامون واکسیناسیون دانش 
آموزان و پروتکل های کنترل کرونا در مدارس هنوز محل 

بحث و اختلاف نظر است.
بــه گــزارش ایلنــا، واکسیناســیون دانش آمــوزان، یکــی از 
اختلاف برانگیز ترین مباحث با سرعت گرفتن واکسیناسیون در روزهای 
اخیر بود و در این میان نیز نحوه بازگشایی مدارس بیشتر از همه مورد 
انتقاد قرار گرفت. مســاله ای که وزارتخانه های بهداشت و آموزش و 
پرورش از تابستان بر اجرای آن تاکید داشتند. زمان اما به سرعت پیش 
می رود و تردیدها و ابراز نگرانی ها درباره واکسیناسیون دانش آموزان و 
نحوه بازگشایی مدارس نه صرفا از سوی والدین که از سوی برخی از 

کارشناسان و صاحب نظران نیز به گوش می رسد.
هرچند که به گفته سخنگوی آموزش و پرورش، این بازگشایی ها 
مرحله به مرحله و با تفویض اختیار به عهده مناطق و مدارس گذاشته 
شــده، اما حضور ایران در میان کشورهایی که بیشترین آمار ابتلا را 
در ماه های اخیر تجربه کرده اند و اذعان برخی مقامات به فاصله آمار 
رسمی با تلفات واقعی کرونا، نگرانی ها در این زمینه را تشدید کرده 
است و از طرفی از پیک بعدی کرونا به عنوان انبار باروتی یاد شده است 
که هیچ کس نمی خواهد دوباره شعله ور شود.هرچند که طبق برخی 
پیش بینی ها، با توجه به واکسیناسیون این پیک شاید به شدت پنجمین 
موج نباشد، اما سهل انگاری ها در مدیریت مسافرت ها در روزهای اخیر 
و افزایش تدریجی آمار ابتلای تعدادی از استان ها درحالی که به آبان 
ماه، موعد بازگشایی همه مدارس نزدیک می شویم، تردیدها  درباره 

درست بودن تصمیمات بهداشتی و آموزشی دولت قوت گرفته است.
انتظار داریم پیک ششم کرونا ایجاد شود

با این وجود »همایون سامه یح« عضو کمیسیون بهداشت مجلس 
به خبرنگار ایلنا می گوید: تصمیم ها برای بازگشایی هنوز کاملا قطعی 
نشده است. در این ارتباط صحبت هایی انجام شده اما به نظر می آید 
این مساله صددرصد نیست. از طرفی انتظار می رود که احتمالا پیک 
ششم ایجاد شود. اگر چنین اتفاقی رخ دهد، بعید می دانم که مدارس 
به این زودی بازگشایی شود. فعلا دراین مورد صحبتی در کمیسیون 
بهداشت انجام نشده است. در این مورد پیشنهاداتی داده می شود اما بنا 

به زمان تصمیم گیری انجام می شود.«
بازگشایی مدارس به بروز پیک بعدی کمک می کند

از طرفی صحبت هــای »حمیدرضا جماعتی« دبیر کمیته علمی 
کشوری کرونا نشان می دهد که بازگشایی مدارس در میان اعضای 
این کمیته نیز چندان پرطرفدار نیست. او در این باره به خبرنگار ایلنا 
می گوید: به نظر شخصی من اگر کودکان واکسینه شده بودند، شاید 
این ســوال چندان مهم نبود. اما به این دلیل که کودکان واکسینه 
نشده اند و خود کودکان هم می توانند به عنوان یک منبع برای انتشار 

عفونت و چرخه ویروس باشند، به نظر می رسد که شاید تا وقتی که 
ایمنی جمعی یعنی رسیدن به واکسیناسیون ۷۰ یا ۷۵ درصد جامعه را 
نداشته باشیم، بازگشایی مدارس بتواند عاملی برای شروع دوباره چرخه 

پاندمی باشد و به پیک بیماری کمک کند.
نیاز به مطالعات کامل تری داریم

او در پاســخ به این سوال که آخرین تصمیمی که در کمیته علمی 
کشوری دراین ارتباط گرفته شده چیست، می گوید: ما دراین ارتباط 
نیاز به مطالعات کامل داریم و قرار اســت که یکی از اعضای کمیته 
یعنی آقای »مسعود یونسیان«، مطالعات بتاآنالیز و تحقیقاتی که در 
دیگر کشــورهای جهان انجام شده است را مورد بررسی قرار دهد و 
براساس آن ما مصوبه کمیته علمی را بدهیم.آنگونه که به نظر می رسد، 
مسئولان برای بازگشایی مدارس بیش از هر چیزی روی واکسیناسیون 
گسترده حساب باز کرده باشند. پس از اعلام سینوفارم و پاستوکووک به 
عنوان واکسن های مورد استفاده برای کودکان، سوالاتی پیرامون قابل 
تایید بودن این واکسن ساخت چین در میان برخی از صاحب نظران 
و جامعه پزشکی، از فضای مجازی تا مجلس شورای اسلامی شنیده 
شد.در سوابق واکسن سینوفارم که تنها برای سنین ۱۸ سال به بالا از 
سازمان بهداشت جهانی تاییدیه گرفته، تاییدیه دولت چین و امارات و 
برخی از دیگر کشورها مانند کامبوج برای واکسیناسیون زیر ۱۸ سال 
به چشــم می خورد. امارات در ماه های گذشته این واکسن را برروی 
۹۰۰ نفر از کودکان ۳ تا ۱۷ ســال آزمایش کرده و اعلام کرده است 
نتایج بســیار خوبی به دست آورده است.این درحالی است که هر دو 
کشور چین و امارات به میزان قابل توجهی از واکسن های سینووک 
و فایزر نیز برای واکسیناسیون کودکانشان استفاده کرده اند، اما ایران با 
توجه به واکسیناسیون پنجاه درصد دانش آموزان با سینوفارم و عدم 
توزیع واکسن پاستوکووک برای کودکان در مراکز واکسیناسیون، تا به 

امروز تنها به این واکسن سینوفارم اکتفا کرده است.
»مسعود پزشکیان« یکی از نمایندگانی بود که درباره کافی نبودن 
مستندات واکسن های انتخاب شده برای کودکان اظهارنظر کرد. از 
سویی دیگر،  فاطمه محمدبیگی نماینده اصولگرای عضو کمیسیون 
بهداشت نیز تصریح کرده بود: »نمایندگان مجلس از وزیر بهداشت 
درخواست کردند که مطالعات بیشتری در زمینه واکسیناسیون کودکان 
صورت پذیرد. لذا کمیته علمی کرونا بر اساس مطالعات خود واکسن 
زیر ۱۸ ساله ها را تایید کرده و در دنیا این مقوله مهم به ثبت رسیده 
است، منتها در کشور ما نیز باید بهترین واکسن موجود برای کودکان 
در نظر گرفته شود.«»حمیدرضا جماعتی« دبیر کمیته علمی کشوری 
کرونا در پاسخ به این سوال به خبرنگار ایلنا می گوید: قدر مسلم این 
اســت که هرچه تعداد افرادی که مورد مطالعه قرار می گیرند، زیادتر 
باشــد، ارزش آن واکسن بیشتر می شود، اما یک نکته را باید در نظر 
گرفت که از نظر سازمان غذا و دارو برای تایید اثربخشی یک واکسن و 

اثبات عوارض نداشتن آن حداقل سه تا پنج هزار نفر باید مورد مطالعه 
قرار بگیرند.

 ناچاریم پوشش واکسیناسیون را 
به تمام سنین بگسترانیم

او می افزاید: بالاخره تعداد زیادی از افراد جامعه ما در این سنین قرار 
دارند، اگر نخواهیم این ســنین را واکسن بزنیم نمی توانیم پاندمی را 
کنترل و چرخه ویروس را متوقف کنیم. ممکن اســت ویروس های 
بســیار خطرناک تری به وجود بیاید. بنابراین ناچاریم که پوشــش 
واکسیناسیون را به تمام سنین بگسترانیم.جماعتی تصریح می کند: 
مطالعاتی که در آمریکا شده است، سنین پنج تا دوازده سال را نیز شامل 
می شده و درحال فشار هستند که به صورت اورژانسی واکسیناسیون 
این سنین را هم انجام دهند. این شرایط نشان می دهد که آن ها هم 
متوجه این مساله هستند که اگر چرخه ویروس را نتوانند کنترل کنند، 
دوباره شاهد به وجود آمدن موتاسیون های جدید هستند که ممکن 
است بسیار خطرناک تر باشــد.او افزود: هنوز تعداد زیادی از کودکان 
واکسینه نشده اند. من از آمارها اطلاع ندارم، اما واکسن در سنین ۱۲ 
تا ۱۸ سال هم در دو دوز باید انجام شود که ایمنی کامل ایجاد شود. 
اگر هم آماری وجود داشته باشد احتمالا برای دوز اول واکسیناسیون 

است.«
 واکسیناسیون کرونا را فقط برای سنین ۱۲ سال

 به بالا توصیه می کنم
»احمدرضا بهره مند« فوق تخصص ژنتیک بیماری های میکروبی 
در ارتباط با واکسیناسیون کودکان به خبرنگار ایلنا می گوید: واکسن 
سینوفارم در جمعیت زیادی از کودکان در چین مورد استفاده قرار گرفته 
و به همین دلیل قابل اطمینان است. هم اکنون در آمریکا واکسیناسیون 
کرونا در کودکان، فقط در ســنین ۱۲ تا ۱۷ ســال با واکسن فایزر و 
مدرنا تایید شده است. هنوز مرکز کنترل بیماری های آمریکا و سازمان 
بهداشت جهانی تایید نکرده اند که سنین کمتر از ۱۲ سال را واکسن 
کرونا بزنند.بهره مند می افزاید: کمپانی سینوفارم چین، از کودکان ۳ تا 
۱۷ سال را واکسن زده است و می گوید نتایج بسیار خوبی گرفته است. 
پس از آن در امارات روی ۹۰۰ نفر از کودکان ملیت های مختلف بین 
ســن سه تا ۱۷ را واکسن زده است و امارات اعلام کرده است که ما 
به این رده سنی واکسن می زنیم و نتایج عالی گرفته ایم. در چین هم 
رسما اعلام کرده اند واکسن سینوفارم برای کودکان سه تا ۱۷ سال 
هیچ خطری ندارد و ایمنی اش هم مانند ایمنی است که در بزرگسالان 
ایجاد می شود، اما تا این لحظه نه سازمان بهداشت جهانی و نه مرکز 
کنترل بیماری های آمریکا واکسن برای اطفال سه تا ۱۲ سال را تایید 
نکرده است.او می افزاید: یعنی ما تاییدیه  سی بی سی و سازمان بهداشت 
جهانی را نداریم، اما هزاران کودک در چین و ۹۰۰ نفر در امارات متحده 
عربی واکســن زده اند و اخیرا نیز در امارات حدود ۵۲۵ نفر دیگر را در 

اطفال بین سه تا ۱۲ سال تست کرده اند و می گویند آنتی بادی حاصل 
از این واکسن جلوی چسبیدن شاخک ویروس کرونا را به سلول های 

ریه به شدت گرفته است.
بهره مند در ادامه می گوید: لذا ما الان با دو مســاله روبه رو هستیم؛ 
اگرچه با سینوفارم کودکان حتی کودک سه سال را واکسینه می کنند، 
اما تاییدیه ای برایش نداریم. تنها تاییدیه برای ۱۲ تا ۱۷ سال است. در 
کشور سوئد فقط از ۱۲ تا ۱۷ سال را واکسینه می کنند و هنوز اجازه 
مصرف واکســن کرونا در سوئد برای کودکان بین سه تا ۱۲ سال را 
نداده اند.او می گوید: نتایج کودکان سه تا ۱۲ سال فقط مربوط به فاز 
اول و دوم مطالعات بالینی بوده است که چنین جواب خوبی گرفته اند. 
در آمریکا در این سنین در حال تست هستند و می گویند یک سال 
طول می کشــد تا ما جواب اطفال بین سه تا ۱۱ سال را بگیریم، لذا 
مــا درحال حاضر جواب مرکز کنترل بیماری هــای آمریکا را برای 
سنین زیر ۱۲ سال نداریم.بهره مند تصریح می کند: من هم به عنوان 
میکروبیولوژیست کلینیکی و ژنتیک میکروب های عفونی فعلا صلاح 
نمی دانم واکسن سینوفارم را به بچه های سه تا ۱۱ سال بزنیم، اما برای 
بچه های ۱۲ ســال تا ۱۷ سال این مساله را صحیح می دانم به این 
علت که مطالعات زیادی برروی سینوفارم انجام شده و در »لنست« 
هم چاپ شده است. درمورد سینوفارم، مطالعه برروی تعداد زیادی از 

کودکان ۱۲ تا ۱۷ سال نیز انجام شده است.
کلی نگری در پروتکل های بازگشایی مدارس

نحوه تعیین پروتکل ها برای شروع بازگشایی ها یکی از مواردی است 
که کمابیش مورد انتقاد برخی از اپیدمولوژیست ها قرار گرفته است. به 
گفته یک اپیدمولوژیست، نحوه غربالگری کودکان در مدارس احتمالا 
به صورت تب سنجی است که به هیچ وجه در کنترل بیماری کافی 
نیست. نحوه تشــخیص و مطالعه بروز جهش های جدید در میان 
کودکان نیز از دیگر موضوعاتی که مورد انتقاد قرار گرفته اســت. به 
گفته برخی از صاحب نظران، با توجه به تفاوت عوامل رفتاری، نیاز 
به مطالعات علمی بومی در مورد نحوه مدیریت انتشار کرونا به ویژه 
در محیط های حساسی مانند مدرســه وجود دارد و صرفا با نگاه به 
تجربه دیگر کشورها نمی شود از انتشار ویروس در محیط های مختلف 
جلوگیری کرد.»حمیدرضا جماعتی« دبیر کمیته علمی کشوری کرونا 
با تایید این نکته که هنوز دستورالعملی برای رعایت نکات ایمنی ذکر 
شده در مدارس به صورت دقیق وجود ندارد، تصریح می کند: بسیاری 
از مدارس خودشان پروتکل های بهداشتی دارند که همان فاصله گذاری 
میان کودکان، وجود محلول های برپایه الکل، ماســک زدن و غیره 
است. بسیاری از مدارس ممکن است اینها را رعایت کنند، اما همانطور 
که می دانید شاید زمانی که کودکان بازی می کنند و داخل کلاس ها یا 
حیاط مدرسه تردد دارند، چندان نتوانیم پروتکل ها را به صورت دقیق در 

مدارس و دبیرستان ها اجرا کنیم.

او در ادامه می افزاید: به همین دلیل به نظر می رســد ایمنی جمعی 
اهمیت به سزایی در کنترل چرخه پاندمی داشته باشد و بعد از آن نه به 
صورت کامل اما اگر در حد نسبی پروتکل ها در سطح مدارس انجام 
شود، خیالمان از این نظر می تواند راحت باشد که هم ایمنی جمعی در 

جامعه به وجود آمده و هم پروتکل های بهداشتی اجرا می شود.
 برای بازگشایی مدارس بیشتر متکی

 به واکسیناسیون هستند
»مسعود یونسیان« عضو کمیته اپیدمولوژی و پژوهش درباره وضعیت 
پروتکل ها بهداشتی در مدارس به خبرنگار ایلنا می گوید: انتظارم این 
است که وزارت آموزش و پرورش بسیار فعال تر و موثرتر در این زمینه 
اطلاع رسانی کند و فقط هم بحث اطلاع رسانی نیست. بحث برسر 
این است که بالاخره جلسات متعدد و مطالعات میدانی انجام بدهد و 
نتیجه این مطالعات را اعلام کند و بگویند چه کارهایی کرده اند. به نظر 
می رسد درحال حاضر عمدتا بر روی یکسری دستورالعمل و آموزش 
بهداشت تمرکز شده اند که بسیار ارزشمند است، اما اصلا کافی نیست 
و به نظر می رسد که بیشتر متکی به واکسیناسیون هستند.او می افزاید: 
درحالی که همه نهادهای بین المللی و صاحب نظران معتقدند که به 
هیچ عنوان نمی شود به تنهایی و با تمرکز بر واکسیناسیون مدارس را 
باز کنیم. باید اقدامات لازم را برای کاهش تماس بین دانش آموزان، 
افزایش فاصله فیزیکی، بهداشت دست، بهداشت تنفسی و هرگونه 
اقداماتی که نیاز دارد که به شکل آزمایشی اجرا شود، انجام و نتیجه اش 
به شــکل شفاف با مردم درمیان گذاشته شــود و بعد از آن اقدام به 
بازگشایی شود. حتما باید حواسمان باشد که وضعیت بیماری در جامعه 
به چه صورت است. باید همگام با وضعیت بیماری تصمیم بگیریم. این 
تصمیمی نیست که ما از روی تقویم درنظر بگیریم و بگوییم از فلان 
تاریخ تصمیم گرفته ایم.یونسیان می گوید: باید دائم و به روز رصد شود 
و زمانی که شــرایط محیطی و آموزشی مناسب تشخیص داده شد، 
مدارس به شکل مشروط باز شود و هرآن آمادگی این را داشته باشیم 
که اگر شعله ور شدن دوباره بیماری رخ داد، مجددا به آموزش مجازی 
برگردیم. تا مدت ها باید آموزش مجازی به شــکل موازی صورت 
بگیرد، هــم برای جبران عقب افتادگی ها و هم برای دانش آموزانی 
که به هردلیلی امکان حضور در کلاس را ندارند. استانداردهای آموزش 
مجازی همزمان با آموزش حضوری باید تبیین شده باشد. در این زمینه 
رهنمودهای بین المللی بسیار ارزشمندی وجود دارد که انتظار می رود 

مورد توجه قرار بگیرد. 
او که معتقد است واکسیناسیون دانش آموزان شرط بازگشایی مدارس 
نیست، می افزاید: تاکید بر این است که سوای اینکه افراد واکسن زده یا 
نزده اند، حتما اقدامات احتیاطی مانند استفاده از ماسک در فضای بسته، 
پرهیز از تجمعات، افزایش تهویه و کاهش تراکم در داخل کلاس ها 

را رعایت کنند.
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